
 حواشی اجلاسیه دوم مجلس دوازدهم
 ۳ کاندیدای زن برای هیأت رئیسه

شورای  مجلس  آغاز  از  که  است  سال   ۴۶  
اسلامی می گذرد و در طول این سال ها در حالی که 
از  سهم  شان  اما  بودند  زنان  رأی دهنگان  بیشترین 
تصمیم گیری های تقنینی بسیار کم بوده است. یعنی از 
حدود ۳۴۸۰ نماینده ای که در طول دوازده دوره مجلس 
در خانه ملت حضور پیدا کرده اند، تنها ۱۱۶ نفر از آنان 
زن بوده اند. خبرآنلاین نوشت؛ این آمار وقتی به مساله 
هیأت رئیسه می رسید، وضعیت قابل تأملی به خود 
می گیرد. به طوری که در طول چهل و شش انتخابات 
هیات رئیسه ای که برگزار شده تنها در چهار سال دو 
کرسی به دو زن اختصاص پیدا کرد؛ سهیلا جلودارزاده 
و شهربانو امانی تنها زنانی هستند که در مجلس ششم 
سهمی از سکوی هیات رئیسه مجلس به دست آوردند 
پس از آن حتی در مجلس دهم که برای اولین بار رکورد 
بیشترین حضور زنان در مجلس شکسته شد هیچ زنی 

به هیات رئیسه راه پیدا نکرد.
 زنان علیه یک سنت؟

 اجلاسیه دوم مجلس دوازدهم درحالی در روزهای 
آینده برگزار خواهد شد که این بار زنان مجلس دوازدهم 
عزم خود را برای کاندیداتوری در انتخابات هیأت رئیسه 
و حضور در ترکیب هیأت ۱۲ نفره جزم کردند. خاصه 
علنی  صحن  از  خبرآنلاین  شنیده های  برخی  آنکه 
مجلس حکایت از کاندیداتوری سارا فلاحی و فاطمه 
مقصودی دارد. در این میان، سارا فلاحی، نماینده ایلام 
در مجلس درباره کاندیداتوری زنان در انتخابات هیأت 
 ، کسیون زنان گفت: در حال حاضر رئیسه و تصمیم فرا
جلسه ای برگزار نشده اما یکی دو نفر از دوستان هستند 
که می خواهند کاندیدا شوند. من هم قصد شرکت در 
اجلاسیه را دارم اما بستگی به فضای مجلس دارد. 
او با اشاره به فضای مردسالانه هیأت رئیسه مجلس 
. برای آنکه  اظهارکرد: »در عمل بله، اما در گفت وگو خیر
زنان رأی نیاورند، می گویند که یک نفر از زنان کاندیدا 
شود تا به او رأی بدهیم. اما تجربه یک نفر کاندیدا شدن 
را داشته ایم که رأی نیاورده است. آنان اعتقادی به 
توانایی خانم ها ندارند و رفاقتی رأی می دهند. همیشه 

توانمندها در میان آقایان نیستند«. 
 شکستن نگاه سنتی 

ساری  نماینده  کیاسری،  زمانی  عالیه  همچنین   
کسیون زنان برای  در مجلس با اشاره به تصمیم فرا
کسیون  کاندیداتوری در انتخابات هیأت رئیسه گفت: فرا
زنان برای انتخابات هیأت رئیسه کاندیدا معرفی می کند 
کسیون یک جلسه برای آن برگزار می کند. احتمال  اما فرا
دارد یک یا چند نفر از خانم ها برای بخش های مختلفی 
مانند دبیری یا ناظری کاندیدا شوند، اما هنوز اسامی 
نهایی نشده است. وی با اشاره به احتمال مشارکت 
کاندیداتوری  گفت: من برای  خود در این انتخابات 
برنامه ریزی کرده ام و در صورتی که شرایط مهیا باشد، 
در انتخابات شرکت خواهم کرد. نماینده ساری درباره 
که نسبت به فضای مردانه هیات رئیسه  انتقادهایی 
ح شده گفت: همانطور که تعداد زیادی از  مجلس مطر
آقایان کاندیدا می شوند، همه خانم ها هم کاندیدا شوند. 
به نظر من یکی از دلایل این موضوع نسبت پایین تعداد 
نمایندگان زن در مجلس است. هر نماینده ای که بتواند 
اثربخشی حقوقی داشته باشد و یک همبستگی را ایجاد 
کند، می تواند کاندیدا باشد. وی ادامه داد: باید این نگاه 
گر  سنتی شکسته شود. کاندیداشدن مکرر زنان حتی ا
در ابتدا منجر به رأی آوری نشود، می تواند راه را برای 
رسیدن به هدف و شکستن قالب های محدودکننده باز 
کند. اما با وجود آنکه عالیه زمانی کیاسری هم مهر تایید 
خود را بر نگاه سنتی هیأت رئیسه مجلس زد، بهشید 
، نماینده زرتشتیان مجلس این دیدگاه را رد  برخوردار
کسیون  کرد. این نماینده مجلس با اشاره به تصمیم فرا
کید کرد: هنوز مشخص نیست چه کسانی برای  زنان تا
کاندیدا می شوند و احتمالا از فردا این  هیات رئیسه 
موضوع روشن خواهد شد. فکر می کنم در این انتخابات 
بیش از بیش از یک نفر کاندیدا داشته باشیم و هنوز 
اسامی آنها مشخص نیست. وی درباره مردانه بودن 
فضای هیات رئیسه بیان داشت: من فکر نمی کنم مردانه 
بودن فضا عامل اصلی باشد و تفاوتی بین زن و مرد باشد. 
بلکه شایستگی، تلاش افراد برای حضور در این انتخابات 
تعیین  کننده است. شاید کم بودن تعداد زنان باعث این 
عامل شده باشد، اما این طور نیست که قصد مردانه 
باشد. برخوردار همچنین در پاسخ به برخی ادعاها مبنی 
بر اینکه پیشنهاد شده تنها یک زن کاندیدا شود و رأی ها 
به همان یک نفر داده شود، گفت: من در جریان نیستم. 

 مهمانی های هدفمند  
 با نزدیک شدن اجلاسیه دوم، برخی از نمایندگان 
مجلس در تلاش هستند تا با برگزاری برخی مهمانی ها 
و دادن هدیه به دیگر بهارستانی ها، رأی آنان را برای 
حضور در جایگاه هیأت ۱۲ نفره جلب کنند. موضوعی 
کید و بیان  که سارا فلاحی، نماینده ایلام بر روی آن تا
داشت: »برخی شیرینی محلی به همکاران دادند؛ شاید 
هم به رسم ادب همکار بودن دادند، اما به شکل واضح و 
مرسوم فعلا ندیده ام. یکی از آنان هم به مناسبت روز زن 
جلسه ای برای خانم ها برگزار کرد؛ شاید قصد انتخاباتی 
نداشت اما این شائبه را به وجود آورد. الآن هر نماینده ای 
به هر مناسبتی یک هدیه ای را بدهد، این برداشت 
می شود که به علت انتخابات هیأت رئیسه است. باید 
این بند و بساط جمع شده و هیأت نظارت بر رفتار 
نمایندگان به این موضوع ورود کند. فلاحی درحالی این 
، نماینده  ح کرده است که بهشید برخوردار ادعا را مطر
زرتشتیان در پاسخ به شایعات مربوط به پخش هدایا، 
کاندیداها  شیرینی و برگزاری مهمانی از سوی برخی 
گفت: من به شخصه چنین موردی را مشاهده نکرده ام. 
عالیه زمانی کیاسری هم در پاسخ به شایعات مطرح شده 
درباره برگزاری مهمانی ها و توزیع هدایا از سوی برخی 
کاندیداها به خبرآنلاین اظهارکرد: من به شخصه چنین 
مواردی را مشاهده نکرده ام و ارتباط مستقیمی میان 

چنین رفتارهایی و انتخابات ندیده ام. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: پس از کش و قوس های 
فراوان بالاخره دولت پزشکیان با دو ماه و اندی تاخیر و 
بررسی به گمانه زنی ها پایان داد و در نهایت از گزینه مدنظر 
خود برای وزارت اقتصاد رونمایی کرد. هر چند که پیش 
از این گمانه زنی ها پیرامون یک چهره یعنی علی طیب نیا 
ختم می شد، اما از گوشه و کنار خبر رسید که دو گزینه یعنی 
حمید پاداش و سیدعلی مدنی زاده بیش ترین شانس را 
برای تصدی پست وزارت اقتصاد و معرفی به مجلس دارند. 
که سمت معاون هماهنگی و نظارت اقتصادی  پاداش، 
معاون اول رئیس جمهور در دولت سیزده و چهارده را 
در اختیار دارد، رویکردی دولتی و مبتنی بر نقش آفرینی 
مستقیم دولت در حل مسائل اقتصادی دارد. سیدعلی 
مدنی زاده نیز رئیس دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه 
شریف است که از مدافعان اقتصاد آزاد، بخش خصوصی 
واقعی و کاهش مداخله دولت در اقتصاد است. اما در نهایت 
کید  و همان طور که چندی پیش سخنگوی دولت نیز بدان تا
کرد مشخص شد که گزینه اصلی دولت پزشکیان برای معرفی 
به مجلس به عنوان وزیر پیشنهادی اقتصاد مدنی زاده 
کادمیک و دانشگاهی که از اقتصادان های  است. چهره  ای آ
خوشنام به حساب می آید. این در حالی است که چندی 
گفته شده بود وزیر پیشنهادی اقتصاد این هفته  پیش 
به مجلس معرفی خواهد شد و مجلس نشینان نیز از این 
مهم خبر داده بودند. اما روز گذشته محسن اسماعیلی 
گفت:  معاون پارلمانی رئیس جمهور با تکذیب این خبر 
»وزیر اقتصاد و دارایی این هفته به مجلس محترم معرفی 
نخواهد شد. طبق اصل ۱۳۵ قانون اساسی، رئیس جمهور 
فرصت دارد ضمن تعیین سرپرست برای وزارتخانه هایی که 
وزیر ندارند تا مدت سه ماه نسبت به معرفی گزینه مورد نظر 
اقدام نماید و این کار حتما در مهلت قانونی انجام خواهد 
شد.« البته به نظر می رسد این رفت و برگشت های زمانی 
تاثیری در گزینه انتخابی دولت نداشته باشد و مدنی زاده 
گزینه قطعی دولت پزشکیان برای تصدی وزارت اقتصاد و 
معرفی به مجلس باشد و در نهایت باید منتظر ماند و دید 
که رویکرد بهارستان نشینان به گزینه پیشنهادی دولت چه 

خواهد بود. 

 موضع مجلس 
 قرار بر این بود که میان مجلس با دولت وفاق ملی برقرار 
باشد، اما رویکردهای یک جانبه بهارستان نشینان نسبت 
به دولت و وزرا باعث شد تا این نگاه در جامعه غالب شود که 
وفاق ملی حداقل بین مجلس و دولت نوعی تعارف و شوخی 
ح  بیش نیست. چنانکه در ماجرای استیضاح همتی و طر
استیضاح های پس از آن دیده ایم. در مورد گزینه جدید 
وزارت اقتصاد نیز مجلسی ها چندی است که شمشیر را از 
روبسته اند و رویکرد خود را تغییر نداده اند. چه اینکه چندی 
پیش روح ا... ایزدخواه، نماینده تهران گفت: »هر گزینه ای که 
معرفی شود حتما باید تعهد بدهد که این رویه را تغییر دهد 
گر قرار باشد گزینه ای بیاید که همین مسیر را ادامه دهد ما  ا
که علاف نیستم وقت خودمان و مردم را بگیریم. توصیه بنده 
به پزشکیان این است که دایره کارشناسی تان را بازتر کنید، 
حتما اقتصاددانان بهتری در کشور هستند که نگاهشان 
کسون و لندنی نیست و همه چیز را  گو و آنگلوسا مکتب شیکا
در افزایش قیمت ها خلاصه نمی کنند« یا امیرحسین ثابتی 
نماینده تهران و عضو جبهه پایداری اظهارکرد که براساس 
، دولت قصد دارد فردی را به عنوان وزیر اقتصاد  برخی اخبار
معرفی کند که به لحاظ دیدگاه های اقتصادی غلط، همان 
همتی به توان ۲ است، با این تفاوت که سابقه اداره هیچ 
دستگاه و نهادی را هم نداشته است. آقای پزشکیان! کشور 
فرصتی برای آزمون و خطای جدید ندارد« لذا این نگاه نشان 
از تقابل با دولت دارد نه تعامل، دولت نیز باید این مساله را 
ح می شود که نباید از  به خوبی درک کند. گرچه بعضا مطر
ظرفیت لابی گری ها در مجلس و به ویژه هیأت رئیسه غافل 
شد اما مشحص نیست که هیأت رئیسه چه موضع گیری 
که قالیباف در  علیه دولت خواهد داشت. آن هم زمانی 
ماجرای استیضاح همتی وزیر اقتصاد سابق به جای همیاری 
و وفاق با دولت در کنار تندروها ایستاد و همتی را از قطار 
دولت پیاده کرد. به نظر می رسد تندروهای بهارستان نه 
تنها دنبال کمک به دولت نیستند بلکه می خواهند اراده 
خود را به دولت تحمیل کنند تا رئیس جمهور گزینه مدنظر 
و مورد تایید آنها را به مجلس معرفی کند و از این جهت با هر 

گزینه ای از سوی دولت مخالفت می کنند. 

 مسئولیت تصمیم ها
 یک اقتصاددان در خصوص انتخاب سیدعلی مدنی زاده 
از سوی دولت برای تصدی وزارت اقتصاد اظهار داشت: من 
معمولا راجع به افراد صحبت نمی کنم؛ اما تنها چیزی که در 
مورد گزینه پیشنهادی دولت برای وزارت اقتصاد می توانم 
بگویم اینکه با توجه به مواضعی که از سوی مجلس مشاهده 
می شود ممکن است که آقای مدنی زاده از سوی مجلس رای 
اعتماد نیاورد. حسین راغفر به »آرمان ملی« گفت: عملکرد 
بسیاری از وزارتخانه ها نشان می دهد که در چنین شرایطی 
دولت کلا در حوزه اقتصاد نتوانسته آنطور که باید عملکرد 
خوبی داشته باشد چه برسد به وزارتخانه ها. وی افزود: 
وزارتخانه ها مامور به انجام یکسری دستورات هستند که 
هیچ نسبتی با قواعد و اصول رفتار اقتصادی ندارد. وی ادامه 
داد: چنانکه رئیس بانک مرکزی و مقامات اقتصادی هم نقش 
خیلی تعیین کننده ای ندارند. این استاد اقتصاد دانشگاه 
کرد: دولت اصلا اختیاری ندارد و آقای  الزهرا)س( بیان 
گر  پزشکیان نیز به اشکال مختلف آن را اعلام کرده و منتها ا
قرار شود که اقتصاد کار بکند باید که دولت یا هر نهاد دیگری 
مسئولیت تصمیماتی که می گیرد و پیامدهای آن تصمیمات 
را بپذیرد. در حالی که الان به نظر می رسد که چنین نیست و 
کمیتی هستند  نهادهای خارج از دولت و برخی نهادهای حا
که عملا نقش اصلی را ایفا می کنند. مثلا در ماجرای پتروشیمی 
میانکاله، هم دولت و هم استانداری شدیدا با تاسیس آن 
کار خود را می کند. نه  کردند اما این پتروشیمی  مخالفت 
استاندار در آنجا از اقتداری برخوردار است و نه در واقع حرف 
دولت را کسی می خرد. راغفر تصریح کرد: بنابراین در چنین 
شرایطی نوعی هرج و مرج وجود دارد و آنهایی که قدرت دارند 
هر کاری که بخواهند انجام می دهند. بنابراین در چنین 
شرایطی هم مسائل متعدد مثل این ناترازی ها و فساد و... 
همین طور هی بیشتر و پیچیده  و پیچیده تر می شود. وقتی 
رئیس دولت عملا نمی تواند به چنین مساله ای نه چندان 
بزرگ دخالت کند و نهادهای قدرتمند دیگری در کار هستند 
و صحبت از منافع خیلی بزرگ تر می شود، قطعا کاری از دست 
دولت بر نمی آید و بنابراین به نظرم نه وزارتخانه ها و نه دولت 

واقعا در اقتصاد کاره ای نیستند. 

3سیـاسـت سال هشتم
شماره   2105

دوشنبه 
1404 .02 .22
 14  ذی القعده 1446   / 12    می 2025

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

ذره بین

 آرمان ملی- گروه سیاسی: همواره سیاستمداران 
از اهرم هایی که در دست دارند برای رسیدن به اهداف 
جناحی و ملی به کار می برند و گاهی هم با گروکشی سعی 
می کنند به مقاصد خود برسند. در سیاست  خارجه این 
مورد می تواند یک نکته ارزشمند محسوب شود ولی در 
سیاست  داخلی می تواند حاشیه های فراوانی را ایجاد 
کند. همچنان که در سال های اخیر مشاهده می کنیم 
طیف تندروی اردوگاه اصولگرایی که عموما آنها را با 
نام  تندروها می شناسیم تلاش کرده  اند با استفاده از 
ابزارهایی که در دست دارند به سران قوا فشار بیاورند 
تا احتمالا در ادامه بتوانند امتیازاتی که می خواهند 
به دست آوردند. حالا و با توجه به نزدیکی انتخابات 
هیات رئیسه مجلس شورا که همچنان پیش بینی ها 
از حضور ادامه دار محمدباقر قالیباف، به عنوان رئیس 
خبر می دهد تندروها در تلاش هستند تا جایگاه او را 
کتیک جدید آنها  متزلزل کنند. در این مورد باید به تا
اشاره کنیم که لایحه حجاب نام دارد و باتوجه به اینکه 
همه از عواقب اجرایی شدن این قانون خبر دارند، 
ولی بازهم طیف تندرو و تجمع کنندگانی که خواهان 
کید دارند.  اجرایی شدن آن هستند بر خواسته خود تا
حالا با در نظرگرفتن حاشیه هایی که همه ساله برسر 
خ می دهد گویا حالا هم باید  انتخابات هیات رئیسه ر
که  همانطوری  باشیم.  حاشیه سازی هایی  منتظر 
تندروها دولت و شخص رئیس جمهوری را به دلیل 
عدم اجرایی شدن قانون عفاف و حجاب تحت فشار 
قرار می دهند حالا از همان سناریو برای فشارآوردن 
به رئیس مجلس استفاده می کنند. روزگذشته یکی از 
چهره های جبهه پایداری در مجلس قالبیاف را متهم 
کرد که نمی خواهد این قانون اجرایی شود. در ادامه 
این گزارش با یکی از تحلیلگران سیاسی گفت وگو انجام 
داده  ایم. پیرموذن در این مورد معتقد است بازی های 
تندروها در مخالفت با قالیباف نمی تواند نتیجه ای 

مطلوب به همراه داشته باشد. 
 سناریوی نخ  نمای تندروها

کمال  الدین پیرموذن، تحلیلگر مسائل سیاسی   

در مورد حمله دوباره تندروها به رئیس مجلس در 
انتخابات هیات رئیسه به  خبرنگار »آرمان  فصای 
گر بر روند فعالیت تندروها در ادوار  ملی« می گوید: »ا
اخیر توجه کنید می بینید که بارها از این سناریوها 
برای برهم زدن جو مجلس استفاده کرده اند اینکه به 
 ، اهداف خود برای سهم خواهی خواهند رسید با خیر
کنون که نتوانستند  اطلاع دقیقی در دست نیست. تا
بر قالیباف چیره شوند زیرا نه قدرتش را دارند و نه 
ابزار کنارزدن او را در اختیار دارند. اطمینان داشته 
گر چهره ای حتی نزدیک به قالیبف را در  باشید که ا
ترکیب خود داشتند بیشتر از اینها فضای بهارستان 
را غبارآلود می کردند. آنها با نظر به لایحه حجاب بارها 
به دولت حمله کرده اند و حتی با تجمعات خیابانی 
 ، کردن چادر و به راه انداختن صف های موتوری و برپا
در  او  هستند«.  خود  اهداف  به  رسیدن  خواهان 
همین مورد ادامه می دهد:  »نه  قالیباف و نه مسعود 

پزشکیان نباید به تندروها باج بدهند و به  تهدیدهای 
آنها توجه کنند زیرا نه تنها تندروها تاثیر کمرنگی در 
فضای سیاسی کنونی دارند بلکه از سوی هواداران 
انتخابات  خودشان به حاشیه رانده  شده اند. در 
که در یک روند  کردیم  مجلس دوازدهم مشاهده 
حداقلی که با مشارکت پایین برگزار شد وارد بهارستان 
شدند و همچنین باتوجه به اینکه دولت مستقر بودند 
گذار کردند یعنی  باز هم انتخابات ریاست جمهوری را وا
شهروندان دیگر به آنها اعتماد ندارند. این رفتارهایی 
که از سوی تندروها می بینیم در واقع نخ نما شده است 

و تاثیری هم نخواهد داشت«.
 قانون حجاب و فضای مجازی

فرهنگی  کمیسیون  رئیس  آقاتهرانی،  مرتضی   
مجلس، درباره آخرین وضعیت قانون عفاف و حجاب 
گفت: مشکل قانون عفاف و حجاب در مجلس تمام 
شده است، تصویب شده است، شورای نگهبان هم 
تصویب کرده، تنها مانده یک چیز، ریاست مجلس ابلاغ 
کند به رئیس جمهور و رئیس جمهور یا ابلاغ می کند به 
گر ابلاغ نکرد بعد  گر کرد که تمام شد ا دستگاه ها یا نه. ا
از ۱۵ روز رئیس مجلس می تواند ابلاغ کند. این قانون 
ج  ج و مر را نگه داشته اند چون می گویند موجب هر
می شود، واجبات خدا را گاهی اوقات فکر می کنیم 
ج و دردسر است. یکی از آنها قانون  ج و مر موجب هر

عفاف و حجاب است یکی نظارت بر فضای مجازی. 
 کاری نمی کنم کشور بهم بریزد

 مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری در ششمین 
اجلاسیه خبرگان رهبری در مورد وضعیت اجرای لایحه 
حجاب گفت: »من از اقداماتی که دشمنان بتوانند از 
آن سوءاستفاده کنند پرهیز می کنم. نباید کاری بکنم 
که انقلاب زیرسوال برود. نمی خواهم موجی ایجاد شود 
که دیگر نتوانم آن را جمع کنم. این کار را بلد نیستم، 
اما به اعتقاداتم پایبندم. من هرگز حاضر نیستم کاری 
گر احساس کنم با  انجام دهم که کشور بهم بریزد. ا
کار را  اقدامی وحدت ملی خدشه دار می شود، آن 

نمی کنم، چون وحدت برای من اولویت دارد«.

»آرمان ملی« اختلافات درون اصولگرایی را بررسی می کند

  تندروها در جدال با قالیباف

کانی برای ماندن در خیابان بهشت تلاش زا
  چرا موتور تانکِ انقلاب 

روشن شد؟
زیرسایه  تهران  شهردار  کانی  زا علیرضا   
اصلاح قانون انتخابات شوراهای شهر و روستا 
توانسته یکسال دیگر و تا خرداد سال ۱۴۰۵ در 
ساختمان بهشت باقی بماند. با این وجود به 
نظر می رسد این تمدید یکساله برای او کافی 
نیست و دیده ها و شنیده ها بر این اساس است 
کانی تصمیم دارد یک دوره دیگر نیز حضور  که زا
خود در شهرداری تهران را تمدید و تضمین 
کند. او که همواره در انتخابات های ریاست 
جمهوری با ردای پوششی بودن نقش مکمل 
کاندیداهای اصولگرایان را قبول کرده بود حالا 
سودای دیگری در سر دارد، سودایی از جنس 

تضمین حضور دوباره خود در شهرداری.
گرهای حضور در بهشت  اما و ا

کانی در شهرداری تهران از ابتدا   حضور زا
گرهای زیادی همراه بود. شهرداری از  با اما و ا
کانی و نزدیکان و حامیانش و برخی  منظر زا
کاندیدای  از طیف های دیگر اصولگرا، برای 
کانی، بود. ابهامات قانونی  پوششی بودن زا
صدای بسیاری از چهره های مختلف را در آورد 
کانی به پشت گرمی نهادهای پیدا و پنهان  اما زا
شهردار باقی ماند. عملکرد او در شهرداری 
پر  هم  گذشته  سال   ۴ به  نزدیک  در  تهران 
. از ماجرای تونل  ابهام بود و هم حاشیه ساز
حجاب بان ها تا راه اندازی اتاق توبه در ایستگاه 
مترو تجریش. فراتر از این مسائل، مدیریت 
کانی حتی صدای اصولگرایان را هم  شهری زا
بلند کرده و شهرداری اش به یکی از گسل های 
تبدیل  اصولگرایی  مختلف  طیف های  بین 
در  دوازدهم  مجلس  نمایندگان  وقتی  شد. 
ح پرسرو صدایی را  اسفندماه سال گذشته طر
تصویب کردند که طبق آن، ۲۷ خرداد ۱۴۰۵ دوره 
ششم شوراهای اسلامی شهر و روستا پایان  یابد 
کانی اصلی ترین  و دوره هفتم شوراها آغاز شود، زا
شهرداری بود که منتقدانش علیه ادامه حضور 
او در شهرداری موضع گرفتند. مهدی چمران 
رئیس شورای شهر تهران اخیرا گفت: »با توجه 
به تمدید دوره شوراهای شهر و نزدیک شدن به 
پایان دوره چهارساله مدیریت شهرداری تهران 
داریم شرایط را بررسی می کنیم که ادامه مدیریت 
، در  شهرداری نیاز به رای اعتماد دارد یا خیر
گر که ادامه مدیریت شهردار تهران مورد  نتیجه ا
تردید باشد از مجلس شورای اسلامی استفسار 
گر نباشد و موضوع مشخص باشد  می کنیم، ا

دیگر نیازی به استفساریه نیست«.
کانی  دو راه پیش روی زا

کانی دو گزینه روبه روی خود دارد؛   علیرضا زا
نخست اینکه باید دوباره از شورای شهر رای 
اعتماد بگیرد و یا این که شهرداری او ادامه دار 
کانی و برخی از طیف های اصولگرا  خواهد بود. زا
می خواهند در شرایطی که دولت را از دست 
داده اند با تمام توان هم ترکیب سیاسی شورای 
شهر بعدی را در اختیار خود نگه دارند و مهم تر 
از آن با ابزارهای مختلف زمینه برای شهرداری 
کانی از نخستین  کانی مهیا کنند. زا مجدد زا
روزهای حضور در شهرداری تهران علاقه زیادی 
به بیلبوردهای تهران داشت. در هر موضوع و 
رویدادی، بیلبوردها محل رژه سیاست های 
کانی و طیف سیاسی او بود. از ترتیب عجیب  زا
قراردادن چهره های نظامی و سیاسی در مهر 
سال گذشته در یک بنر در تهران تا صداهای 
میلیاردی  هزینه های  از  که  پنهانی  و  پیدا 
کمپین  می گفتند.  شهرداری  بنرهای  برای 
»تهران دوست داشتنی« یکی از کمپین های 
تبلیغاتی ای بود که در سال ۱۴۰۳ برگزار شد. این 
کمپین با هدف بهبود تصویر ذهنی شهر تهران 
و افزایش حس تعلق شهروندان به این شهر اجرا 
شد. پیام واضح این کمپین این است که تهران 
را نه فقط به عنوان یک شهر دارای مشکلات، 
بلکه به عنوان شهری با زیبایی های خاص 
ببینیم. با این وجود »عدم ارتباط عاطفی« 
و این که اجرای کمپین فاقد عمق لازم برای 
ایجاد این پیوند بود در کنار مشکل همیشگی 
کانی یعنی تبلیغ محوری به  جریان سیاسی زا
جای مشارکت محوری از اصلی ترین مشکلات 
این کمپین بود. چگونه شهروندان تهرانی باید 
با یک بنر که مملو از بی توجهی به مسائل واقعی 
شهروندان تهرانی از قبیل آلودگی هوا، ترافیک 
حس  بود  عمومی  حمل ونقل  کارآمدی  نا و 

همدلی پیدا کنند.  
 ائتلاف علیه قالیباف

کانی در شورای شهر تهران منتقدان جدی   زا
می گویند  کانی  زا طیف  که  منتقدانی  دارد. 
نیروهای نزدیک به قالیباف هستند. ریشه 
این تحرکات را باید در حوادث تیر سال گذشته 
سانحه  از  پس  که  زمانی  کرد؛  جست وجو 
بالگرد شهید رئیسی و انتخابات زودهنگام 
ریاست جمهوری، توقع تیم قالیباف بر کناررفتن 
کانی  همه نامزدها به نفع او بود. با کناره گیری زا
به نفع جبهه انقلاب و نه به نفع قالیباف، این 
کانی  اختلافات به مرور به فشار برای حذف زا
از شهرداری انجامید. برای مثال تنها ده روز از 
انتخابات دور دوم گذشته بود که پروژه تلاش 
برای کنارزدن شهردار توسط تیم قالیباف در 
کانی  کام ماند. زا شورای شهر کلید خورد ولی نا
در مقابل منتقدان خود در شورای شهر تهران 
با حلقه دولت سیزدهم و البته طیف سعید 
کرده است. تنش بین جلیلی  جلیلی ائتلاف 
و قالیباف حالا یک محور جدید پیدا کرده و 
کانی در کنار طیف جلیلی سعی دارد  علیرضا زا
کارآمدی های مدیریتی خود را در تقابل با  تا نا

طیف قالیباف موضوعی سیاسی جلوه دهد. 

»آرمان ملی« گزینه اصلی دولت برای وزارت اقتصاد را بررسی می کند

 مدنی زاده مطلوب دولت؛ 
مغضوب تندروهای بهارستان

     حسین راغفر در گفت وگو با »آرمان ملی«: ممکن است گزینه 
پیشنهادی دولت رای نیاورد


